
نشست رسانه ای کنسرت مشترک سهراب 
پورناظری و علی قمصری برگزار شد

شروعی برای شنیدن یک موسیقی 
خوب ایرانی

 ندا ســـیجانی- نشســـت رســـانه ای کنســـرت مشترک 
ســـهراب پورناظـــری و علـــی قمصری چهارشـــنبه 23 
خردادمـــاه در مجموعـــه فرهنگی و تاریخی ســـعد آباد 
برگزار شـــد. نخســـتین شـــب این اجرا سه شـــنبه 30 
خرداد مـــاه در محوطـــه بـــاز مجموعه ســـعدآباد روی 

صحنـــه خواهـــد رفت.
ســـهراب پورناظـــری در ابتـــدای این نشســـت خبری، 
ضمـــن ابـــراز خرســـندی از برگـــزاری ایـــن کنســـرت 
مشـــترک در پایتخت بیان کرد: »بسیار خوشحالم این 
پـــروژه را با همراهـــی علی قمصـــری و کارگردانی هنری 
رضا موســـوی برگزار می کنیـــم. انگیـــزه ای که در من 
و علی قمصـــری وجود داشـــت به قدری بـــرای ما زیاد 
اســـت که می توانیـــم بخشـــی از نمایندگی موســـیقی 
ایرانـــی و مقامـــی را به دوش بکشـــیم. امیـــدوارم این 
حجـــم از تفاهـــم بتوانـــد برای نســـل آینده مـــا نقش 

ایفـــا کند.«
او در ادامـــه صحبت هایـــش افـــزود: »متأســـفانه در 
بخـــش عمـــده ای از پیشکســـوتان روحیـــه آشـــتی و 
وحدت بخشـــی دیده نمی شـــود و همیشـــه هـــم این 
را اعـــام کـــرده ام، امـــا امیـــدوارم در ایـــن پـــروژه که 
همه »ما« شـــدیم شـــرایطی فراهم شـــود کـــه موضوع 
وحدت شـــروع خوبی برای موســـیقی ایرانی ما باشد. 
در ســـال هایی کـــه نوجـــوان بودیـــم موســـیقی ایرانی 
مخاطب بیشـــتری داشـــت، امـــا اکنون شـــرایط فرق 
کـــرده و مـــا باید ســـعی کنیم به ســـهم خودمـــان این 

شـــمع را فروزان نگـــه داریم.«
علی قمصری نیـــز در ادامه این نشســـت گفت: »برای 
من هم باعث افتخار اســـت که بعد از ســـال ها دوباره 
این شـــانس را پیـــدا کـــردم تا بـــا ســـهراب پورناظری 
عزیـــز همـــدل و هم قســـم کارهایـــی را انجـــام دهیم. 
من و ســـهراب ۱۵ ســـال قبل به شـــکل مـــداوم با هم 
کار می کردیـــم و فعالیت هایـــی را انجـــام می دادیـــم 
که خوشـــبختانه بـــا اســـتقبال خیلی خوبی از ســـوی 
مخاطبـــان مواجه می شـــد. ما در این مـــدت به دلیل 

اختـــاف ســـلیقه هایی که درباره موســـیقی داشـــتیم 
از هـــم جـــدا بودیم، ولی الان خوشـــحالم کـــه در یک 
دوره خاصـــی این تفکر مشـــترک دوباره شـــکل گرفته 
اســـت. ما وظیفـــه داریم در حمایت از موســـیقی ملی 

فعالیت های بیشـــتری انجـــام دهیم.«
او افزود: »متأســـفانه عمده فعالیت های موســـیقایی 
در کشـــور ما در حوزه موسیقی پاپ اســـت. به همین 
جهـــت تصمیـــم گرفتیـــم متمرکز بـــر بداهه نـــوازی، 
موســـیقی ایرانی و آهنگســـازی، فعالیت هایی را انجام 
دهیم. این هم بسیار زیباســـت که این درهم تنیدگی 
در آهنگســـازی بـــرای مـــن و ســـهراب به وجـــود آمده 
اســـت. اکنون ما در ســـنی دوباره با هـــم کار می کنیم 
کـــه هنـــوز جـــان در بـــدن داریـــم و می توانیـــم برای 
کشـــورمان کار کنیم. این آشتی امکان فعالیت مؤثری 
را در مـــا ایجاد کرده تا بتوانیـــم جریانی را آغاز کنیم که 
هم در حوزه آموزش و هم در کنســـرت کارهای مفیدی 

را انجام دهیم.«
ایـــن نوازنـــده و آهنگســـاز موســـیقی ایرانـــی در ادامه 
این نشســـت در پاســـخ بـــه »ایـــران« دربـــاره انتخاب 
عنـــوان این کنســـرت اظهار کـــرد: »عنـــوان »در هوای 
بی چگونگـــی« برگرفته از یکی از آثار بایزید بســـطامی 
اســـت که اتفاقـــاً در این کنســـرت نیـــز از ایـــن فرازها 
اســـتفاده خواهیم کرد. جالب اســـت وقتـــی بعد از ۱0 
ســـال با علی قمصری شـــروع به نوازندگی کردیم حال 
و هـــوای ویـــژه ای را تجربه کردیم که انـــگار خودمان را 
می شـــنویم. ایـــن یگانگـــی به قـــدری برای مـــا جالب 
و شـــگفت انگیز شـــد که گویـــی روح ما دو نفـــر بعد از 
مدت هـــا دوری و اختاف نظر در یک کالبد مشـــترک 

است.«
قمصـــری در ادامـــه صحبت هایـــش درباره ســـازبندی 
ایـــن کنســـرت مشـــترک بـــه »ایـــران« گفت: »مـــا در 
ایـــن کنســـرت ســـراغ ســـازهایی رفتیـــم که بســـیاری 
از کشـــورها آنهـــا را بـــه نـــام خودشـــان ثبـــت کردند؛ 
ســـازهایی که ریشـــه تاریخی در ایـــران ما داشـــته و با 
هویـــت ملـــی هم راستاســـت. نکتـــه ای که بـــرای من 
اتفاق خجســـته ای اســـت و می توانم در کنار ســـهراب 
پورناظـــری اثـــری را بـــا دو دســـت خلق کنـــم. در این 
کنســـرت مرز بیـــن بداهـــه و کار دارای کمپوزیســـیون 
حال و هوای ویژه ای داشـــت که بســـیار آن را دوســـت 

دارم.«
قمصـــری در بخش دیگری از صحبت هـــای خود بیان 
داشت: »اگر بخواهیم فرهنگ و هنر روی ریل درستی 
حرکت کنند، بایـــد کاری کنیم که کودکان و نوجوانان 
ایرانـــی در مدرســـه بـــا چهارچوب های موســـیقی ملی 
ایران آشـــنا شوند. این را هم در شـــرایطی می گویم که 
اصاً مشـــکلی با ســـازها و موســـیقی های دیگر ندارم. 
صحبت مـــن فقط توجه دادن مدیـــران به موضوعات 
فرهنگی بویژه موســـیقی ایرانی اســـت که باید هر چه 
زودتر فکـــری به حـــال آن کرد. امروز عنان موســـیقی 
بـــه دســـت تهیه کنندگانـــی اســـت کـــه گویا بیشـــتر از 
هنرمنـــدان مـــورد اعتماد مدیـــران هســـتند. این یک 
آســـیب اســـت که باید فکـــری به حـــال آن کـــرد. اگر 
ما آموزش درســـتی داشـــته باشـــیم قطعاً آنگاه تفاوت 
موسیقی زنده با پلی بک توســـط یک بیننده مشخص 
می شـــود. همه اینها ریشـــه در آموزش درست دارد که 

بایـــد کارهایی را در این حـــوزه انجام داد.«
رضا موســـوی ، کارگـــردان هنری پـــروژه و رضـــا امامی، 
حامـــی مالـــی ایـــن کنســـرت نیـــز در ایـــن نشســـت 

صحبت هایـــی ارائـــه کردنـــد.

گروه فرهنگی/ وزیر فرهنگ و ارشـــاد 
اســـامی بـــا تأکید بـــر اینکه اســـتان 
کردســـتان از اولویت های اصلی برای 
فعالیت هـــای فرهنگـــی و هنـــری این 
وزارتخانه محســـوب می شـــود، گفت: 
»روایـــت ایســـتادگی مـــردم قهرمـــان 
کردســـتان و بانه باید به همه نسل ها 
انتقال داده شـــود، تاریخ کردستان پر 
اســـت از روایت های ایثار و شـــهادت 
که باید برای نســـل های امروز و آینده 

شود.« بازگو 
 

 آماده همکاری برای راه اندازی 
موزه خوشنویسی در سنندج

 آن  طور که در خبرهای ســـایت وزارت 
فرهنگ و ارشاد اســـامی آمده است، 
محمدمهدی اســـماعیلی که شامگاه 
چهارشـــنبه از ســـفر امریـــکای لاتین 
و انعقـــاد تفاهمنامـــه پنـــج ســـاله بـــا 
ونزوئـــا بـــه تهـــران آمـــده بـــود، بـــه 
منظـــور حضور در یادواره شـــهدای ۱۵ 
خرداد ۱363 بانـــه، انجام چند بازدید 
و دیـــدار بـــا اهالـــی فرهنـــگ و هنـــر 
کردستان به این اســـتان سفر کرد. او 
ضمن بازدید از نمایشـــگاه آثار اساتید 
خوشنویسی این اســـتان در نگارخانه 
هنـــر ســـنندج، گفـــت: »بـــا توجه به 
پیشـــینه و ظرفیت اســـتان کردستان 
با هماهنگی استاندار برای راه اندازی 
موزه خوشنویســـی در ســـنندج آماده 
همکاری هســـتیم و بـــرای تحقق این 

موضـــوع تـــاش می  کنیم.«
ز  ا نـــی  ا رد قد ضمـــن  عیلی  ســـما ا
تاش های هنرمندان کردستان برای 
تولیـــد آثار فاخر فرهنگـــی، حمایت از 
هنرمنـــدان عرصه هـــای مختلـــف را 
یکـــی از مهم تریـــن اولویت هـــای این 
وزارتخانـــه عنوان کـــرد. وزیر فرهنگ 
و ارشاد اســـامی در بازدید از عملیات 
اجرایـــی تـــالار مرکـــزی ســـنندج هم 
ضمن ابـــراز رضایـــت از رونـــد اجرای 
پـــروژه طی ماه های اخیـــر، بر ضرورت 
افزایـــش ســـرعت عملیـــات اجرایی 
بـــرای بهره منـــدی اهالـــی فرهنـــگ و 
هنـــر کردســـتان از ایـــن پـــروژه مهم 
فرهنگـــی تأکید کرد. وزیـــر فرهنگ و 
ارشـــاد اســـامی در این بازدید گفت: 
»اولویـــت وزارت فرهنـــگ در بخـــش 
عمرانـــی، تکمیل پروژه بـــه جا مانده 
از سال های قبل اســـت. تالار مرکزی 

ســـنندج نیز یکی از همین پروژه های 
اولویت دار اســـت کـــه بـــرای تکمیل 
و بهره بـــرداری از آن دغدغـــه داریم و 
حمایت هـــای اعتبـــاری لازم را انجام 

می دهیـــم.«
وی افـــزود: »امیدواریم با تاش همه 
دســـت اندرکاران در آینـــده ای نزدیک 
شـــاهد بهره برداری از این زیرساخت 
مهـــم فرهنگـــی باشـــیم و اصحـــاب 
فرهنـــگ و هنـــر کردســـتان بتواننـــد 
بـــزودی از امکانـــات ایـــن مجموعـــه 
اســـتفاده کننـــد.« گفتنـــی اســـت که 
عملیات اجرایی ساخت تالار مرکزی 
سنندج ســـال ۱382 با هدف توسعه 
تـــالار قدیمی موجـــود در ایـــن مکان 
آغاز شـــد و پـــس از چند ســـال تأخیر 
و وقفـــه در اجـــرا، طی دو ســـال اخیر 
بـــا حمایـــت وزارت فرهنگ و ارشـــاد 
اســـامی رونـــد اجرایـــی آن شـــتاب 

. فت گر
وزیـــر فرهنـــگ و ارشـــاد اســـامی در 
بخش دیگری از این ســـفر با حضور در 
یادواره شـــهدای ۱۵ خرداد ۱363 بانه 
با اشـــاره به رشـــادت های مردم بانه و 
کردســـتان اظهار کرد: »رشـــادت ها و 
دلاوری های مردم ســـربلند کردستان 
ا  ر سیاســـی  ی  فیـــا جغرا و  زهـــا  مر
درنوردیده و بـــه عاملی بـــرای قیام در 
میـــان مســـتضعفین و آزادی خواهان 
جهان تبدیل شـــده است. کجای دنیا 
شـــهری مانند بانه پیدا می شود که در 
یک روز بیـــش از 600 شـــهید را تقدیم 
عظمت کشـــورش کند؟ شهدای دفاع 
مقـــدس از مهاجـــر و انصـــار در ایـــن 
منطقـــه روزها و شـــب های ســـختی را 
داشـــتند و خانواده شـــهدا هم با ایثار 
و از خودگذشـــتگی در راســـتای دفاع 
از انقـــاب، فرزنـــدان عزیز خـــود را به 

میدان نبرد فرســـتادند.«
 

 کردستان به عنوان استان 
فرهنگ و هنر شناخته شده است

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی با بیان 
اینکه کردســـتان بـــه درازای تاریخ در 
ایجـــاد فرهنگ و تمدن ایـــران بزرگ 
نقـــش داشـــت، خاطرنشـــان کـــرد: 
»کردها از اقوام اصیل ایرانی هستند 
که طـــی هزاره ها، قـــرون و دهه ها با 
عزت از اســـتقال و آزادی ملت ایران 
عزیـــز دفـــاع کرده اند. ایـــن عظمتی 
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گزارش وزیر فرهنگ و  ارشاد اسلامی در سفر به غرب کشور:

ایستادگی مردم قهرمان کردستان برای نسل های آینده بازگو شود

رشادت ها و 
دلاوری های 

مردم سربلند 
کردستان 

مرزها و 
جغرافیای 
سیاسی را 

درنوردیده و 
به عاملی برای 

قیام در میان 
مستضعفین و 
آزادی خواهان 
جهان تبدیل 

شده است. 
کجای دنیا 

شهری مانند 
بانه پیدا 

می شود که در 
یک روز بیش 

از 600 شهید را 
تقدیم عظمت 

کشورش 
کند؟ شهدای 
دفاع مقدس 

از مهاجر و 
انصار در این 
منطقه روزها 

و شب های 
سختی را 

داشتند و 
خانواده شهدا 
هم با ایثار و از 
خودگذشتگی 

در راستای 
دفاع از 

انقلاب، 
فرزندان عزیز 

خود را به 
میدان نبرد 

فرستادند

-1340 مرتضی ممیز از آثار نمایش داده شده در نمایشگاه

ارشـــاد اســـامی  وزیـــر فرهنـــگ و 
ســـفر  ر  د «  : د کـــر ن  نشـــا طر خا
رئیس جمهور به اســـتان کردســـتان 
نیـــز مصوباتـــی در حـــوزه فرهنـــگ 
و هنـــر داشـــتیم کـــه بـــا جدیـــت در 
حـــال پیگیـــری بـــرای تحقـــق ایـــن 
مصوبات هســـتیم. این وعـــده را به 
مـــردم کردســـتان می دهیـــم کـــه تا 
پایان دولـــت تالار مرکزی ســـنندج 
بـــه بهره بـــرداری برســـد. بـــا کمـــک 
اســـتاندار، گام هـــای خوبـــی بـــرای 
توســـعه فرهنگـــی و هنـــری اســـتان 
برداشـــته شـــده و مســـیر توســـعه و 

رشـــد فرهنگی اســـتان در حال طی 
شـــدن اســـت.«

اســـامی  ارشـــاد  و  وزیـــر فرهنـــگ 
در پایـــان ســـفر یـــک روزه خـــود بـــه 
اســـتان کردســـتان، با نوشـــته ای در 
فضـــای مجازی نســـبت به شـــهدای 
نهضت انقاب و هشـــت سال جنگ 
تحمیلی و شـــهدای استان کردستان 
ادای احتـــرام کـــرد. اســـماعیلی در 
ایـــن متـــن کـــه در شـــبکه اجتماعی 
روبیکا منتشـــر کـــرده، آورده اســـت: 
»ســـاعاتی پس از بازگشـــت از ســـفر 
بـــه امریـــکای لاتین برای شـــرکت در 

یادواره شـــهدای ۱۵ خـــرداد ۱363 به 
اســـتان کردســـتان و شـــهر قهرمان 
بانه ســـفر کـــردم. این یـــک واقعیت 
اســـت که عظمت امـــروز ایـــران که 
دنیـــا را مبهوت خود کـــرده ماحصل 
خون شـــهدای  ۱۵ خـــرداد ۱342 قم 
و ۱۵ خرداد ۱363 کردســـتان و دیگر 
رخدادهـــای خونیـــن این ســـرزمین 
اســـت. خدا قـــوت به تمامـــی مردم 
وفـــادار و خونگرم بانـــه برای صیانت 
از مفهوم شـــهادت و ایمان داشـــتن 
به راه انقابی که بر پیشـــانی اش نام 

خمینی بـــزرگ می درخشـــد.«

۱0 سال قبل 
وقتی برآورد 

می کردیم 
سهم دستمزد 

تمام عوامل 
70 درصد بود و 
سهم بازیگران 

30 درصد اما 
امروز سهم 

همه عوامل 50 
درصد و سهم 

بازیگران 50 
درصد شده 

است. همین 
گزاره خودش 

زنگ خطر 
جدی است. 

چطور می شود 
در یک فیلم 5 

بازیگر سهم 50 
درصدی یک 
پروژه را از آن 

خود کنند و 50 
درصد مابقی 

بین تمام 
عوامل تقسیم 

شود

فرهنگی/ تولید یک فیلم ســـینمایی 
بـــا زمـــان حداقـــل 80 دقیقـــه ، بـــه 
 ۱ ۵ کـــم  ســـت  د ی  ر ا یه گذ ســـرما
میلیـــارد تومانی نیاز دارد، با حســـاب 
سرانگشـــتی می شـــود دقیقـــه ای ۱80 
میلیون تومـــان. این برآوردی اســـت 
که ســـعید خانی تهیه کننده ســـینما 
در  ســـرمایه گذاری  میـــزان  بـــرای 
تولیدات ســـینمایی ایـــن روزها دارد. 
افزایش هزینه تولیدات ســـینمایی و 
زنگ خطـــر کاهش شـــمار فیلم های 
تولید بخش خصوصـــی به ترجیع بند 
صحبـــت ســـرمایه گذاران و صاحبان 
فیلم هـــا در ســـال های اخیـــر تبدیل 
شـــده اســـت. رونـــد رشـــد تـــورم در 
دهـــه اخیر همچـــون دیگـــر عرصه ها 
تولیـــدات  هزینـــه  بـــر  را  تأثیـــرش 
ســـینمایی گذاشـــته و بـــا ایـــن روند 
ریســـک ســـرمایه گذاری در ســـینما با 
توجـــه بـــه خروجی گیشـــه، بیشـــتر 
شـــده اســـت. همـــدوش تـــورم کـــه 
عاملی محســـوس برای تمام اقشـــار 
جامعـــه اســـت اما بـــرای ســـینما یک 
عنصـــر مؤثر دیگـــر هـــم نقش آفرینی 
می کنـــد؛ افزایـــش تولیدات شـــبکه 
بودجه هـــای  بـــا  خانگـــی  نمایـــش 
کان. عاملـــی کـــه بیشـــترین تأثیر را 
بـــر دســـتمزد بازیگـــران داشـــته و آن 
طور کـــه ایـــن تهیه کننده ســـینما به 
»ایـــران« می گوید دســـتمزد بازیگران 
بـــا مجمـــوع دســـتمزد تمـــام عوامل 
تولیـــد برابری می کند. ایـــن در حالی 
اســـت که به گفتـــه او سوپراســـتارها 
گشـــت  ز با ه  تضمین کننـــد حتـــی 

نیستند. ســـرمایه 

مورد عجیب پرکاری کارگردانان و 
تهیه کنندگان شکست خورده

ســـعید خانـــی تهیه کننـــده و مدیـــر 
شـــرکت پخش خانه فیلم در پاســـخ 
بـــه ایـــن ســـؤال کـــه بجـــز تـــورم چه 
عواملـــی باعـــث بـــالا رفتـــن هزینـــه 
تولیدات ســـینمایی شـــده به »ایران« 
می گویـــد: »بـــا افزایـــش تـــورم، همه 
هزینه هـــا از جملـــه دســـتمزد اهالی 
ســـوی  از  می کنـــد.  رشـــد  ســـینما 

دیگـــر ظهـــور و گســـترش vod ها در 
افزایش هزینـــه تولیدات ســـینمایی 
تأثیـــر داشـــته اســـت. افـــرادی کـــه 
اشـــرافی در زمینه تولیدات سینمایی 
نداشـــتند و بر مبنـــای تخصص هایی 
دیگـــر، پلتفرم های آناین نمایشـــی 
راه انـــدازی کردنـــد بـــه خاطـــر عـــدم 
از تولیـــد، دســـتمزدهای  شـــناخت 
بازیگـــران  بـــه  بخصـــوص  بالایـــی 
پرداخـــت کردنـــد کـــه باعـــث شـــد 
بـــرود. در  بـــالا  تولیـــد  هزینه هـــای 
مجموع با اقتصادی بیمار در ســـینما 
مواجه هســـتیم که باید بـــرای درمان 
آن هم همفکـــری کـــرد؛ در حالی که 
80 درصـــد محصولات ســـینمای ایران 
با شکســـت مطلق مواجه می شـــوند 
امـــا همـــان کارگـــردان و تهیه کننـــده 
دوباره ســـراغ پروژه های تازه می روند 
و همیـــن واقعیـــت گویای آن اســـت 
کـــه سیســـتم ســـینمای مـــا مریـــض 
اســـت و تـــا مادامی که این سیســـتم 
از زیرســـاخت اصاح نشود، وضعیت 

اســـت.« همین 
فیلـــم شـــهری  یـــک  او،  بـــه گفتـــه 
و  کیفـــی  و  فنـــی  اســـتاندارد  دارای 
نـــه بیـــگ پروداکشـــن، بـــرای 40 روز 
فیلمبـــرداری بـــه حداقـــل ۱۵ میلیارد 
تومـــان ســـرمایه گذاری نیـــاز دارد و 
همین فیلم بایـــد 4۵ میلیون تومان 
بفروشـــد تـــا ســـرمایه آن برگـــردد. از 
میـــزان فروش هر فیلـــم هم 9 درصد 
شـــامل ارزش افـــزوده می شـــود، 4۵ 
و نیـــم درصد به ســـینمادار می رســـد 
و 4۵ و نیـــم درصـــد دیگـــر در اختیار 
شـــرکت پخش قـــرار می گیـــرد که از 
ایـــن میزان ۱0 درصد بـــه پخش کننده 
تعلـــق می گیرد، حدود 7 تـــا ۱0 درصد 
هزینـــه تبلیغـــات اســـت و مابقی آن 
- حـــدود 30 تـــا 33 درصـــد - درآمـــد 
خالـــص فیلم اســـت و به ســـازندگان 

می رســـد. فیلم 

برابری دستمزد بازیگران با تمام 
عوامل تولید

نگرانی برای عدم بازگشـــت ســـرمایه 
بـــرای تولیـــدات ســـینمایی و حذف 

گزارش »ایران« از عوامل مؤثر بر افزایش هزینه تولیدات سینمایی

ستاره های سرمایه سوز
بخش خصوصی در شـــرایطی اســـت 
کـــه تولیدات شـــبکه نمایش خانگی 
با لیســـت پر و پیمانـــی از چهره های 
بـــا دســـتمزدهای کان  ســـینمایی 
روزهای پررونقـــی را تجربه می کنند. 
خانـــی دربـــاره وضعیـــت بازگشـــت 
شـــبکه  ســـریال های  در  ســـرمایه 
نمایش خانگـــی با وجـــود رقم بالای 
دســـتمزد بازیگـــران کـــه گاهـــی بـــه 
رســـانه ها درز پیـــدا کرده و خبرســـاز 
شـــده، توضیح می دهـــد: »پلتفرم ها 
در دســـته بندی اســـتارتاپ ها قـــرار 
می گیرنـــد کـــه در همه جـــای دنیا از 
میـــان چنـــد ده تایی کـــه وارد بـــازار 
شـــد ه اند شـــاید یکـــی دو تای شـــان 
ایـــن  تـــداوم حیـــات داشـــتند. در 
ســـال ها پلتفرم هـــای زیـــادی مجـــوز 
گرفتنـــد اما فقـــط یکی دو تـــای آنها 
جایگیـــر شـــده اند و وضعیت نســـبتاً 
تثبیـــت شـــده ای دارنـــد. آنهـــا هـــم 
تـــا جایـــی کـــه مـــن می دانـــم هنـــوز 
بـــه  و  نرســـیده اند  ســـوددهی  بـــه 
برنامه ریزی بـــرای آینـــده امیدوارند، 
امیدوارند به روزی که در ســـبد بورس 
قرار بگیرند و از طریق فروش ســـهام  
بـــه ســـود برســـند. در پلتفرم هـــا هم 
مثـــل تمـــام بخش هـــای ســـینما به 
دنبال اختراع دوباره چرخ هســـتیم؛ 
در حالـــی کـــه در همـــه ســـریال های 
جهانی یکی دو سوپراستار وجود دارد 
و روی چهره هـــای جدید برای ورود به 
ســـینما ســـرمایه گذاری می کنند الان 
همـــه بازیگران از ســـینما به شـــبکه 
نمایـــش خانگـــی آمده انـــد و در هـــر 
ســـریال 7 تـــا 8 بازیگر چهـــره حضور 
دارند. این هم خواســـته ای اســـت که 
پلتفرم ها از مـــا دارند و هر چقدر هم 
مقاومت  کنیم به نتیجه نمی رســـد.«
او در ادامه می افزایـــد: »نتیجه اینکه 
۱0 ســـال قبل وقتی بـــرآورد می کردیم 
سهم دستمزد تمام عوامل 70 درصد 
بـــود و ســـهم بازیگـــران 30 درصد اما 
امروز ســـهم همه عوامـــل ۵0 درصد و 
ســـهم بازیگران ۵0 درصد شده است. 
همیـــن گـــزاره خـــودش زنـــگ خطر 
جدی اســـت. چطور می شـــود در یک 

وزیر فرهنگ و ارشـــاد اســـامی در بدو ورود به ایران پس از سفر 
به امریکای لاتین و کشـــور ونزوئا، از امضـــای تفاهمنامه جامع 
مهـــم فرهنگـــی میـــان وزارت فرهنگ دو کشـــور در قالب ســـه 
تفاهمنامـــه جنبی خبـــر داد و گفت: »در دیدار با آقای ارنســـتو 
ویلـــگاس پولژاک وزیـــر فرهنگ ونزوئا توافقات بســـیار خوبی 
صورت گرفت که شـــامل »تفاهمنامه جامع پنج ساله ارتباطات 
فرهنگی دو کشـــور«، »تفاهمنامه حوزه رسانه و اطاع رسانی« و 
»تفاهمنامه همکاری های کتابخانه ملی« اســـت. در کنار تأکید 
بر مناســـبات خوب دو کشـــور، مقرر شـــد بـــه بهانه نمایشـــگاه 
کتـــاب کاراکاس در مـــاه نوامبـــر، هیأتی از جمهوری اســـامی با 

آثـــار متنوع در ونزوئـــا حضور یابد.«

بـــه گفته اســـماعیلی بـــزودی دفتـــر رایزنـــی فرهنگی ایـــران در 
ونزوئـــا و برزیل راه انـــدازی خواهد شـــد. او از رایزنی برای ورود 
ایـــران به بـــازار کاغـــذ امریـــکای جنوبی نیـــز خبـــر داد و گفت: 
»طبق بررســـی هایی کـــه در ماه های اخیر داشـــتیم و همچنین 
یک نوبت رایزنـــی با وزیر ارتباطات و اطاع رســـانی ونزوئا، قرار 
شد پس از حضور هیأت کارشناسی ایرانی، تفاهمنامه عملیاتی 
پیرامون ســـرمایه گذاری ایران در زمینه تولید کاغذ در این کشور 
منعقـــد شـــود. با توجه بـــه تولید کاغـــذ باکیفیـــت در جمهوری 
اســـامی و نیاز موجود در بـــازار امریکای جنوبی، مشـــارکت در 
تولید مـــورد توجه طرفین اســـت کـــه می تواند ســـرمایه گذاری 

فوق العاده مناســـبی برای جمهوری اســـامی ایران باشـــد.«  

ـــرش بـ

 همکاری های مشترک فرهنگی پیش روی ایران و ونزوئلا

اســـت کـــه خون هـــای شـــهدای ۱۵ 
خـــرداد ۱342 و ۱۵ خرداد ۱363 بانه 
بـــرای ایران عزیـــز آفریده اســـت. از 
عظمـــت و تقـــدس ایـــن خون های 
مقـــدس اســـت کـــه امـــروز پرچـــم 
ایران عزیـــز در اقصی نقـــاط جهان 

بـــه اهتزاز درآمده اســـت.«
همچنیـــن وزیـــر فرهنـــگ و ارشـــاد 
اســـامی با بیـــان اینکه کردســـتان 
بـــه عنـــوان اســـتان فرهنـــگ و هنر 
ایـــن زمینـــه  شـــناخته شـــده و در 
در ســـطح کشـــور پیشـــتاز اســـت، 
گفـــت: »مـــا خـــود را خـــادم مـــردم 
اســـتان کردســـتان می دانیـــم و از 
پیشـــرفت  و  توســـعه  برنامه هـــای 
در حـــوزه فرهنـــگ و هنر ایـــن دیار 
اســـتقبال می کنیـــم. در این ســـفر 
هم برنامه هـــای مطلوبـــی در حوزه 
فرهنـــگ و هنر تدارک دیده شـــده و 
اجرایی خواهد شـــد. در برنامه های 
وزارت فرهنـــگ و ارشـــاد، اســـتان 
کردســـتان از اولویت هـــای اصلـــی 
برای فعالیت هـــای فرهنگی و هنری 
اســـت و ایـــن وزارتخانـــه بـــا همـــه 
امکانات خـــود در حوزه فرهنــــگ و 
هنر کردســـتان بیشـــتر از گذشـــته 

پای کار اســـت.«

فیلـــم ۵ بازیگر ســـهم ۵0 درصدی یک 
پـــروژه را از آن خود کننـــد و ۵0 درصد 
مابقـــی بیـــن تمـــام عوامـــل تقســـیم 

شود.«

ستاره های سرمایه سوز
این تهیه کننده ســـینما به این ســـؤال 
که بازیگران شـــناخته شـــده با وجود 
چنیـــن دســـتمزدهای نجومـــی تا چه 
تضمین کننـــده  و  پولســـاز  میـــزان 
بازگشـــت ســـرمایه هســـتند، پاســـخ 
می دهـــد: »کمتـــر از ۱0 درصـــد. ایـــن 
رقابت، بیشـــتر کاذب است و منطقی 
طبیعتـــاً  نـــدارد.  وجـــود  آن  پشـــت 
بازیگر تصـــور می کنـــد بـــازار عرضه و 
تقاضاســـت و عمـــر مفیـــدش هم در 
ایـــن صنعـــت ۱0 تـــا 20 ســـال اســـت و 
باید ســـقف دستمزدش را حفظ کند. 
گاهـــی از برخـــی پروژه هـــا عددهایی 
می شـــنویم کـــه شـــگفت آور اســـت و 

خـــود بازیگر هم اذعـــان می کند پولی 
که دریافت کرده ســـه برابر دســـتمزد 
واقعی اش اســـت اما ســـرمایه گذار ها 
آنقـــدر ذوق آنهـــا را دارنـــد و پلتفرم ها 
هـــم مصرانـــه بـــر حضورشـــان اصـــرار 
دارند که بـــه این ارقام تـــن می دهند. 
در نهایـــت بعـــد از ســـال ها می بینیم 
نـــه خبـــری از تهیه کننده اســـت و نه 

خبـــری از آن پلتفرم.«

اختلاف تهیه کنندگان، مکمل 
افزایش دستمزد بازیگران و 

هزینه تولید
خانی بـــا تأکیـــد بـــر اینکه بررســـی و 
آسیب شناســـی ایـــن موضـــوع کـــه از 
سینماســـت،  امـــروز  ضرورت هـــای 
چنـــد  گفت وگوهـــای  و  نشســـت ها 
مـــه  ا د ا ر  د  ، می طلبـــد ا  ر ســـاعته 
می افزایـــد: »یکی از مشـــکات اصلی 
مـــا عـــدم انســـجام اســـت. چطـــور 

می شـــود که ســـینمای ایران 4 تشکل 
تهیه کنندگـــی دارد و تهیه کننده ها هر 
کدام برای خودشـــان صنـــف زده اند. 
در این شـــرایط چـــه کســـی می تواند 
بوروکراســـی تولیـــد را مدیریـــت کند. 
در کنـــار پلتفرم هـــا و تـــورم، اختاف 
تهیه کننده هـــا، عامـــل مهـــم دیگری 
از  بـــالا رفتـــن دستمزدهاســـت.  در 
همه مهمتر وضعیـــت اقتصاد مریض 
ســـینمایی اســـت کـــه پروژه هایـــش 
شکســـت می خورند اما ســـازندگان با 
جذب ســـرمایه گذارانی که شـــناختی 
از ســـینما ندارنـــد، ســـراغ تولیـــدات 

تازه تـــر می رونـــد.«
او در بخـــش پایانـــی صحبت هایـــش 
م  نســـجا ا «  : می کنـــد کیـــد  تأ
تهیه کننده ها باعث کم شـــدن هزینه 
بـــازار تولید می شـــود اما تـــا زمانی که 
ایـــن اختاف هـــا وجـــود دارد در روی 

همیـــن پاشـــنه می چرخـــد.«

حضور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در یادواره شهدای 15 خرداد بانه


